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Zápis ze 74. setkání Poradního sboru RMB pro rodinu ze dne 4. 11. 2016 

 

 

 
 

 
Místo setkání: zasedací místnost tajemníka Magistrátu města Brna, budova Nové radnice, 
Dominikánské nám. 1, dveře č. 32.    
Účastníci: členové Poradního sboru RMB pro rodinu dle prezenční listiny, která je přílohou zápisu. 
 
Téma schůze: 
 

1. Pravidla pronájmu bytů v domech v majetku statutárního města Brna a podmínky 
zajišťování bytové náhrady - zúčastnil se zástupce bytového odboru 

2. Informace o fázi přípravy strategického dokumentu „Plán zdraví města Brna“. 
Informaci podala Mgr. Koudelková, odborný referent Odboru zdraví MMB. 

3. Seznámení členů poradního sboru s oblastmi, kterým bude věnována pozornost 
v nadcházejícím roce 

4. Představení plánu pro navázání spolupráce v oblasti podpory rodin mezi Magistrátem 
města Brna (zastoupeným odborem zdraví) a jednotlivými Úřady městských částí. 

 
Úvod:  
Jednání zahájila MUDr. Prosková, která předala slovo paní předsedkyni poradního sboru Mgr. 
Ing. Vondráčkové.  
Paní předsedkyně stručně představila program schůze, informovala o možnosti seznámit se se 
změněnou organizační strukturou Odboru zdraví MMB a jeho zařazením na MMB  (členové 
PSpR obdrželi stručný popis organizační struktury jako přílohu pozvánky). Následně pak přešla 
k jednotlivým bodům schůze: 
 
Ad 1) Pravidla pronájmu bytů v domech v majetku statutárního města Brna a podmínky 
zajišťování bytové náhrady  (dále jen Pravidla) - zúčastnil se zástupce bytového odboru 
 
Paní předsedkyně informovala, že případné připomínky k Pravidlům mohou členové PSpR 
zasílat ještě v následujících 14dnech paní Tesařové a předala slovo zástupcům Bytového 
odboru. 
 
Mgr. Lahoda, vedoucí Bytového odboru, a JUDr. Pernicová, vedoucí Právního oddělení 
Bytového odboru, představili dokument Pravidla pronájmu bytů v domech v majetku 
statutárního města Brna a podmínky zajišťování bytové náhrady: 
 
Předkládaný dokument reaguje na změny v koncepci bydlení Ministerstva pro místní rozvoj ČR 
(dále jen MMR) a zároveň je reakcí na aktuální vývoj situace v oblasti bydlení ve městě Brně. 
Dokument mění vymezení pojmů a kompetencí, některé pojmy zavádí nově a rovněž přináší  
systémové změny. 
Například nově Pravidla zavádí tyto pojmy: 

• Dostupný byt  

• Sdílené bydlení: pro seniory a připravuje se pro zdravotní sestry 
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Nově je definován sociální byt, zde také dochází ke změně kompetencí -  žadatele eviduje a o 
nájmu rozhoduje město. 
(Konkrétní definice jsou uvedeny v Článku 1 Pravidel, které členové PSpR obdrželi před 
zahájením dnešní schůze). 
Změny nastávají i v kapitole Podmínky nájmu (Článek 4 Pravidel) 
Mgr. Lahoda hovořil o změnách ve výši nájmu: výše nájemného za pronájem bytů zvláštního 
určení, bytů sociálních, dostupných, startovacích, prostupných a  ve sdíleném bydlení nesmí 
být nižší než nájemné stanovené v příslušném kalendářním roce MMR pro podporované a 
sociální byty. Výše nájemného za běžný obecní byt musí být vyšší než nájemné stanovené 
v příslušném kalendářním roce MMR pro podporované a sociální byty a nesmí být nižší než 
ekonomické nájemné stanovené pro potřeby města či městské části. 
 
Pravidla byla zaslána  k připomínkování na městské části. Ty by měly své připomínky vyjádřit 
přibližně do poloviny prosince. 
 
Pravidla přináší i změny v Centrálním informačním systému města Brna (Článek 13 Pravidel), 
který by měl usnadnit komunikaci zúčastněných subjektů a zpřehlednit situaci v bytové oblasti. 
 
Informace zástupců Bytového odboru doplnil pan 1. náměstek Mgr. Hladík:  
Pravidla přinášejí celou řadu systémových změn.  
Nově mohou být zapsáni do seznamu žadatelů i lidé, kteří jsou v rozvodovém řízení,                                
i když dosud nedošlo k vypořádání společného jmění k bytovému či rodinnému domu.   
U startovacích bytů došlo kromě dalších změn  k přesunutí kompetencí na městské části.  
Sociální byty  a byty zvláštního určení budou pronajímány z úrovně města. 
Dostupné bydlení je určeno žadatelům, kteří mají nízké příjmy, ale jinak nevyžadují sociální 
podporu. Naopak sociální byty jsou určeny žadatelům, kteří  komplexní sociální podporu 
vyžadují. 
Nová Pravidla chtějí předcházet problémům, proto předmětem pronájmu může být pouze 
byt způsobilý k užívání, tedy v dobré kvalitě.  
V současné době je připravován ke schválení  Radou města Brna dokument, který udává 
v jakém stavu má být byt, který bude městem pronajat, a to bez ohledu na jeho  statut (byt 
běžný, dostupný, startovací, sociální atd.) Byt před nabídnutím k pronájmu navštíví technik a 
rozhodne, zda je třeba rekonstrukce. 
Město, ve svěřeném majetku městská část, nemůže po žadateli požadovat opravu bytu 
vlastním nákladem ani náhradu nákladů na opravy bytu provedené pronajímatelem. (Neplatí 
samozřejmě v případech, kdy se prokáže poškození bytu nájemníkem). 
Díky novému informačnímu systému by mělo dojít k lepšímu propojení informací mezi 
magistrátem a úřady městských částí o volných nebo opravovaných bytech. Mělo by dojít ke 
zlepšení systému výměny bytů, tak aby do něj nemusely vstupovat komerční realitní 
společnosti. 
Město Brno vlastní necelých 30tisíc bytů, avšak jejich počet v jednotlivých MČ je velmi různý. 
Nejvíce se jich nachází v MČ Kohoutovice a Brno -sever. 
 
Pan 1. náměstek dále informoval:  
Je připravován i druhý koncepční materiál, ten bude Poradní sbor pro rodinu projednávat na 
své další schůzi. 
Připravovaný dokument řeší systém provázání péče o seniory případně osoby, které potřebují 
řešit otázku bydlení, a to jak z důvodů sociálních, tak zdravotních. Systém je založen na práci 
s rodinou a využití všech nástrojů k řešení bytové situace, tak aby  
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nabízel pomoc v takovém rozsahu, jakou vyžaduje její aktuální situace. Systém je postaven na 
využívání nástrojů sociální péče - příspěvek na bydlení a doplatek na bydlení.  
Součástí zavádění nového systému do praxe bude i masivní informační kampaň. 
Klient bude do systému vstupovat prostřednictvím kontaktu se sociálními pracovníky, kteří 
vyhodnotí jeho situaci a dle toho zvolí následující kroky: 

• U čistě ekonomické motivu  - sociální pracovník pomůže s vyřízením příspěvku nebo 
doplatku na bydlení…. 

• Zdravotní důvody  - soc. pracovník pomůže s nákupem pomůcek a služeb. 

• Závažnější zdravotní důvody: Teprve zde nastupuje změna bydlení - podání žádosti  do 
domova pro seniory, domova s pečovatelskou službou, popř. žádost                                  o 
bezbariérový byt. 

• Pacienti na lůžkách následné péče budou mít v systému prioritu, tak aby se zkrátila 
jejich doba čekání na umístění ve vhodném zařízení. Systém tak bude rychleji 
uspokojovat potřeby těch, kteří to aktuálně potřebují, bez navyšování kapacit 
ubytovacích zařízení. 

V systému bude přesně nastaveno, kdo bude konkrétní kroky řešit.  
 
Po té pan náměstek  a paní předsedkyně vyzvali členy PSpR k tomu, aby nahlíželi tento 
dokument z pohledu rodiny a seniorů a vyjádřili své připomínky. V diskusi zaznělo:  
 
Pravidla jsou závazná a jednotná pro celé město Brno (všechny městské části). Městské části 
stanovují kritéria a způsob výběru žadatelů, a také výši nájmu, která v současnosti u bytů 
sociálních, dostupných, startovacích, prostupných a ve sdíleném bydlení nesmí být nižší než 
nájemné stanovené v příslušném kalendářním roce MMR pro podporované a sociální byty. 
Městské části ve věcech, které mají ve své kompetenci nesmějí překračovat Pravidla vydaná 
MMB. 
 
Směna bytů s různým statutem je možná (žadatel samozřejmě musí splňovat  všechna kritéria 
pro daný statut bytu). Teoreticky je možné, že se žadatel o byt s jiným statutem nemusí 
stěhovat, ale změní se statut jeho bytu (např. běžný byt se změní v dostupný). Tohoto stavu 
bychom chtěli docílit, zatím je ale praxe jiná.  
Pro možnost měnit statut bytu hovoří i fakt, že ne všechny situace, kdy se náhle sníží příjem 
v rodině lze řešit výměnou bytu za menší (a tím méně nákladný). Jde zejména o situace, kdy 
v bytě bydlí stále stejný počet osob a u jednoho z nich dojde ke změně  zdravotního stavu a je 
třeba o něj dlouhodobě pečovat. Právě  tyto situace hovoří pro možnost pružného měnění 
statutu bytu, dle potřeb jeho obyvatel.  
 
Při situování dostupných bytů by se mělo předcházet jejich umisťování v méně atraktivních 
lokalitách. U bytů  sociálních je městem stanoveno pravidlo, zřizovat je tak, aby byly více 
roztroušeny a netvořily tak sociálně vyloučené lokality. 
 
Vždy je v zájmu města předcházet ztrátě bydlení. (Článek 14 Pravidel) 
 
 
 
 
 
 



4 

 

Častým problémem je pronajímání bytů dalším osobám bez vědomí majitele. Bohužel město 
tento problém nemůže vyřešit, protože naráží na současné znění Občanského zákoníku - pro 
vyřešení situace by muselo dojít k jeho změně. 
 
Městské části by měly kontrolovat stav pronajímaných bytů, a to nejpozději při jejich 
přejímání. Pokud se prokáže, že nájemce byt zničil, vymáhat po něm náhradu. Každá MČ 
v tomto postupuje jinak, je v plánu zpracovat jednotnou metodiku. 
Dobrá zkušenost u kompletně zrekonstruovaných domů: kamerový systém, ustanovení funkce 
domovníka (u romských nájemníků romský domovník)  a přesné stanovení pravidel. 
 
Dlužníci mohou mít pronajatý pouze sociální byt. Bohužel neexistuje zákon o sociálním 
bydlení. Této chyby využívají provozovatelé sociálních ubytoven, kteří za neadekvátní částky 
pronajímají byty v sociálních ubytovnách, kdy jejich obyvatelé čerpají na toto bydlení 
příspěvek od státu. (stát má zbytečně vysoké náklady). Pravidla pro sociální bydlení se 
připravují, bohužel však bez podpůrné legislativy. 
 
Obecně bytový fond  města je určen pro tři cílové skupiny: mladé, málo majetné a seniory. 
(Brno je nejstarší město v republice). Rekonstrukce a nová výstavba by měla směřovat do 
těchto tří skupin.  
Je třeba zvýšit povědomí veřejnosti o tom, že bytová politika města nesměřuje pouze 
k obyvatelům ohroženým sociálním vyloučením, ale i k výše uvedeným cílovým skupinám. 
 
Jedním z důležitých cílů města je zvýšit počet obyvatel, kteří mají v Brně trvalý pobyt, neboť 
počet obyvatel má výrazný vliv na příjmové položky v rozpočtu města. V Brně se každodenně 
pohybuje přibližně o 100tisíc lidí více než zde má trvalý pobyt a samozřejmě využívají služeb, 
které město nabízí (kultura, doprava, sport, osvětlení…). Zvýšení osob s trvalým pobytem by 
nemalou měrou pomohlo pokrývat náklady, které město vydává. 
 
Poradní sbor RMB pro rodinu se usnesl na těchto připomínkách k Pravidlům  pronajímání 
bytů v domech v majetku statutárního města Brna: 

• Umožnit pružné změny ve statutech bytů, tak aby se předcházelo zbytečnému 
stěhování jejich uživatelů. (Změnit statut bytu a nikoli rodinu, která v něm bydlí). 

• Nesdružovat dostupné byty do méně atraktivních lokalit. 
 
   
 
Ad 2) Informace o fázi přípravy strategického dokumentu „Plán zdraví města Brna“. 
Informaci podala Mgr. Koudelková, odborný referent Odboru zdraví MMB. 
 
Paní předsedkyně předala slovo Mgr. Koudelkové, která seznámila přítomné                       
s projektem. Ze strany PSpR zaznělo k příspěvku několik dotazů. K celému bodu programu 
zaznělo následující:  
Nositelem projektu je Kancelář strategie města Brna, která bude řídit administraci projektu. 
Partnery jsou útvary MMB jako Odbor zdraví, Odbor školství, mládeže a tělovýchovy, Bytový 
odbor a Odbor kultury.  
Projekt byl v dubnu 2016 předložen na základě výzvy MPSV ČR do Operačního programu 
zaměstnanost a k dnešnímu dni již víme, že byl v nezměněné podobě podpořen (pouze byly 
upraveny některé položky rozpočtu). 
Realizační fáze projektu je od 1. 8.2016 do 30. 6.2018. 
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Výstupem projektu bude strategický rozvojový dokument „Strategie pro Brno 2050“ včetně 
oborových strategií. 
Oborovým strategickým dokumentem bude „Plán zdraví města Brna“ s výhledem do roku 
2025. (Definice zdraví je zde nastavena komplexně.) 
 
Tento dokument bude zastřešujícím dokumentem, jenž bude obsahovat programové 
dokumenty z oblasti řešení domácího násilí, aktivního stárnutí, zdravotnických služeb a 
rodinné politiky. 
V rámci oblasti programového dokumentu zahrnujícího oblast zdravotnictví bude řešena 
prevence civilizačních chorob a podpora zdravého životního stylu.  
V rámci oblasti programových dokumentů zahrnujících rodinu a seniory bude řešena otázka 
podpory domácích pečovatelů.  
Jednotlivá témata spolu obsahově souvisí, proto bude snahou i jednotlivé oborové strategie 
uchopit tak, aby se vzájemně synchronizovaly, doplňovaly a byly zde zřejmé i překryvné 
plochy. 
Programové dokumenty budou zpracovány do tří úrovní: 
I. Akční plány (do roku 2020), 
II. Programová část (do roku 2023), 
III. Strategická část (do roku 2025). 
Při realizaci budeme postupovat obráceně, tedy budou vytyčeny strategické cíle, ze kterých 
vyplynou jednotlivé programy  a akční plány.  
 
Uznatelné náklady projektu jsou výdaje uskutečněné již od 1.8. 2016. 
Realizační fáze pro zpracování strategie je plánována do I. čtvrtletí r. 2018. 
 
Úloha PSpR při realizaci projektu:  
Poradní sbor bude pracovní skupinou, která bude na projektu spolupracovat ve všech fázích 
realizace.  Jeho úkolem bude připomínkovat všechny důležité kroky  při tvorbě strategie a 
přinášet postřehy z praxe (kde jsou „bílá místa“, informace o tom, které služby existují, které 
chybí, kam služby posunout apod.)  
Jeden z členů PSpR se stal členem realizačního týmu, tzv. odborným konzultantem, je jím 
paní PhDr. Ing. Oujezdská.  
Poradní sbor bude pracovat formou elektronické komunikace, a po té  v rámci pravidelných 
schůzí se bude věnovat zpracovaným připomínkám k aktuálně řešenému tématu. 
 
V rámci realizace projektu jsou již zpracovány podklady pro zadání výzkumu se zaměřením na 
potřeby rodin. Zároveň proběhne nákup dat z výzkumů, které již proběhly dříve. Jde o 
výzkumy se zaměřením na potřeby rodin s dětmi, závislým seniorem a potřeby sendvičové 
generace.  
 
Poradní sbor se  dohodl, že přílohou zápisu bude zaslán celý projekt, tak jak byl schválen a 
také podklady pro výzkum Dále bude zaslána stručná informace o dalším postupu a úkolech 
pro PSpR v rámci tohoto projektu.  
 
Ad 3) Seznámení členů poradního sboru s oblastmi, kterým bude věnována pozornost v 
nadcházejícím roce 
 
Paní předsedkyně seznámila členy PSpR s oblastmi, kterým bude věnována pozornost na 
schůzích PSpR v nadcházejícím roce: K tématu vznikla diskuse, ze které vzešly následující 
informace: 
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Témata, kterým chce PSpR v následujícím roce věnovat pozornost: 

• Vyhodnocení stávajícího Akčního plánu pro rok 2016 a schválení Akčního plánu na rok 
2017.  

Akční plán na rok 2016 bude tématem již příští schůze, jeho znění bude zasláno spolu 
s pozvánkou. 

• Připomínkování tvorby webového portálu pro rodiny, který je třeba modernizovat. 

• Kampaně v průběhu roku na podporu rodiny - kterých a jak se zúčastnit.  
Na kampaních možno spolupracovat s JMK. 
Nejbližší kampaň proběhne již v únoru. Bude to týden manželství. Letos bude nést motto: 
„Recept na dobré manželství“. Této kampani bude věnován krátký bod na následující schůzi 
PSpR.   

• Mezigenerační spolupráce - přijít s návrhy jak zlepšovat mezigenerační dialog. 

• Flexibilní forma zaměstnávání:  
V městských firmách již flexibilní formy zaměstnávání jsou využívány. Tuto dobrou praxi 
bychom chtěli rozšířit i do příspěvkových organizací města Brna a na Magistrát města. PSpR 
může zpracovat připomínky pro pana tajemníka MMB. Inspirací může být koncepce JMK:  

http://www.rodinnapolitika.cz/368-koncepce-sladovani-rodinneho-a-pracovniho-

zivota.html. 
• Další témata, která v průběhu roku zvolí jednotlivý členové sboru. 

 
 
 
Ad 4) Představení plánu pro navázání spolupráce v oblasti podpory rodin mezi Magistrátem 
města Brna (zastoupeným Odborem zdraví) a jednotlivými Úřady městských částí 
 
Paní předsedkyně vyzvala členy PSpR k vyjádření názoru na podporu městských částí z úrovně 
magistrátu  v realizaci opatření rodinné politiky (RP). 
Poradní sbor plně s podporou souhlasil.  
V diskusi zaznělo následující: 
MČ často nemají dostatek informací, neví jak RP uchopit, a to způsobuje, že o ni nejeví zájem. 
Je důležité zbavit je obav. Například na sněmu starostů představit rodinnou politiku, zdůraznit, 
že její opatření se týkají širokého spektra oblastí a každá městská část si může vybrat téma, 
které je pro ni aktuální. Seznámit s příklady dobré praxe. 
 
Příkladem dobré praxe je projekt Family friendly community, který přináší konkrétní postup 
při zavádění prorodinných opatření a mnohé městské části právě díky němu s prorodinými 
aktivitami začaly, a to zejména proto, že  věděli, co konkrétně se od nich očekává. 
 
Mezi magistrátem a městskými částmi by mohl fungovat model spolupráce jako mezi 
Jihomoravským krajem a obcemi s rozšířenou působností. 
 
Důležitá je rovněž i politická podpora daného tématu, neboť bez ní se těžko z úřadnické úrovně 
cokoli prosazuje. (Proto dobré oslovit sněm starostů.) 
 
Závěr: 
Datum příštího setkání bylo stanoveno na pátek 8.12.2016 v 8.00hod, opět v zasedací 
místnosti tajemníka MMB.  
Paní předsedkyně poděkovala všem za spolupráci a ukončila  setkání. 
 

http://www.rodinnapolitika.cz/368-koncepce-sladovani-rodinneho-a-pracovniho-zivota.html
http://www.rodinnapolitika.cz/368-koncepce-sladovani-rodinneho-a-pracovniho-zivota.html
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Zapsala dne 21.11. 2016 Bc. Tesařová, tajemnice PSpR RMB. 
 
 
Přílohy:  

• Prezenční listina s kontakty 

• Projekt Strategické dokumenty města Brna s důrazem na oblast kvality života.  

• Podklady pro zadání výzkumu „potřeby rodin“ . 

• Stručná zpráva o průběhu realizace výše uvedeného projektu včetně požadavků na 
PSpR v nejbližším období. 

 
 


